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【摘要】

本研究目的在了解不同年代網球大滿貫四大公開賽事的頂尖男子參賽選手的個人特徵及技術表現之差異，以及不同場地的網球大滿貫賽事對男子參賽選手技術表現之影響，可提供我國青少年網球選手及教練在訓練及未來參加大滿貫網球比賽之參考。本研究工具主要以ATP官方網站1995~2008年大滿貫比賽紀錄為分析資料來源，資料為網站上所提供，以網球大滿貫四大公開賽為主，比賽參賽選手為128人，針對選手個人特徵及比賽技術表現數據做分析探討。使用SPSS 17.0 for windows統計套裝軟體程式，將所搜集的資料以描述性統計、獨立樣本單因子變異數分析及卡方檢定等統計方法來分析資料，顯著水準訂為p= .05。根據研究結果，本研究所得結論為：1.不同年代男子網球大滿貫參賽選手在年齡、身高、職業年資上有上升的趨勢；2.男子網球大滿貫參賽選手在不同年代發球與接發球技術表現上將有所不同；3.男子網球大滿貫參賽選手因場地不同而發球及接發球技術表現上也有所差異而影響比賽勝負。
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【Abstract】

This study aimed to investigate the individual characteristics and the differences of technical performance for male singles players of the grand slams in different years. Moreover, this study has demonstrated the influences of technical performance for male singles players of the grand slams in various courts, which would provide the resources as a reference for training teenaged tennis players and attending to the grand slams in the future. This study mainly based their analytical resources of the grand slams records from 1995 to 2008 on the ATP official website from the Internet, primarily focus on the grand slams with contestant of 128 candidates. This analytical record investigates into the insights of the characteristics and competing skills of every contestant. This analytical data, which were the competition records of the male singles players from the grand slams in 1995-2008, were selected from ATP official website. According to the date, to investigate the divergences within the individual characteristics and the differences of technical performance for male single players of the grand slams were affected in different years, and exploring whether the variations of technical performance for male single players of the grand slams would be induced by diverse courts. The study used SPSS 17.0 for Windows to run the descriptive statistics, one-way ANOVA and chi-square test, setting the significant level at p= .05. The results of this research have been summarized as follows: (1) There are clear rises in all age, height, years of experience for male single players of the grand slams in different generation. (2) The skill of serving and receiving will show a significant difference for male singles player of the grand slam in different generation. (3) The skill of serving and receiving will show a significant difference for male singles player of the grand slam due to the variation of competition courts, which would in turn influence the outcome. 
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